

[ENGLISH AND ARABIC]

Thank you, Mr. President,

The Cluster Munition Coalition thanks Iraq for preparing its deadline extension request and for presenting it today. We also thank Iraq for its early submission and for providing additional information multiple times over the past few months.

We recognize Iraq remains one of the most heavily cluster munition contaminated countries and acknowledge the complexities of its large and mixed contamination.

Iraq's request includes all fundamental elements, such as detailed clearance and survey work plan - for two scenarios of 5 and 16 years pending availability of funding. It also contains risk education and resource mobilization plans.

There is however still some unclarity in the plans, including in regard to identification of additional contamination and the overall contamination baseline. We strongly suggest Iraq prioritizes survey in the first year of its extension to determine additional contamination, and to provide an update on its actual contamination baseline.

We also want to draw attention to the critical role and need for effective risk education planning and implementation. In 2022 alone the Monitor recorded over 40 cluster munition casualties in Iraq. This marks the highest annual total of casualties recorded in Iraq since 2010. It also makes Iraq a State Party with the highest number of cluster munition casualties recorded last year. Iraq needs to continue refining and expanding its risk education programs to make them targeted and context specific in order to better protect populations at risk and prevent further casualties.

Lastly, we are calling on Iraq and all donors and partners to undertake all necessary efforts, to provide all needed assistance in order to ensure Iraq becomes cluster munitions free as soon as possible within the next 5 years.

Thank you.

شكرا سيدي الرئيس

إن تحالف الذخائر العنقودية يشكر العراق على إعداد طلب تمديد الموعد النهائي وتقديمه اليوم. كما نشكر العراق على تقديمه المبكر للطلب وعلى تقديم معلومات إضافية عدة مرات خلال الأشهر القليلة الماضية.

وندرک أن العراق لا يزال أحد أكثر البلدان الملوثة بالذخائر العنقودية، كما نقدر تعقيدات تلوثه الكبير والمتفاوت.

إن طلب العراق يتضمن جميع العناصر الأساسية، مثل خطة عمل الإزالة والمسح التفصيلية، لسيناريوهين مدتهما 5 و16 سنة حسب توافر التمويل. كما يتضمن أيضا خططا للتوعية بالمخاطر وحشد الموارد.

ومع ذلك، ما زال هناك بعضا من عدم الوضوح في الخطط، فيما يتعلق بتحديد التلوث الإضافي والقاعدة الأساسية للتلوث العام. ونحن نقترح بشدة أن يعطي العراق الأولوية للمسح في السنة الأولى من التمديد لتحديد التلوث الإضافي، ولتقديم تحديث عن القاعدة الأساسية للتلوث الفعلي.

كما نلفت الانتباه إلى الدور الحاسم والحاجة إلى تخطيط وتنفيذ فعال لتعليم المخاطر. ففي عام 2022 وحده، سجل مرصد الذخائر العنقودية سقوط أكثر من 40 ضحية بسبب الذخائر العنقودية في العراق، وهو أعلى إجمالي سنوي للضحايا يتم تسجيله في العراق منذ عام 2010، كما يجعل العراق الدولة الطرف التي سجلت أكبر عدد من ضحايا الذخائر العنقودية في العام الماضي. كذلك يحتاج العراق إلى مواصلة تحسين ومد برامج التوعية بالمخاطر لجعلها مستهدفة ومحددة من أجل حماية أفضل للسكان المعرضين للخطر ومنع وقوع المزيد من الضحايا.

وأخيرا، ندعو جميع المانحين والعراق والشركاء إلى بذل كل الجهود اللازمة لتقديم كل المساعدة اللازمة لضمان أن يصبح العراق خاليا من الذخائر العنقودية في أقرب وقت ممكن خلال السنوات الخمس القادمة.

شكرا سيدي الرئيس